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La Felib, de visita institucional
a Brussel·les

Els participants al viatge assistiren a diversos actes

Toni Martorell i Àngela Vilafranca, de la seu de la Felib, acompanyant Joana Alomar (secretària
general) i Carlos Delgado (president de la Federació)

Fotografia de tota l'expedició de la Felib, a la seu del Parlament Europeu amb l’eurodiputada del PSOE a les Balears, Teresa Riera

El secretari general del Partit Popular Europeu, López Isturitz i l’eurodiputat Luis Herrero, en un
moment de la xerrada davant la representació de la Felib a Brussel·les

La Felib fou present a Europa
des del 10 al 13 de juliol. El
Centre Balears Europa (CBE)
organitzà una visita de caire 
institucional a l'epicentre del
parlamentarisme europeu. Les
persones que participaren en el
viatge a Brussel·les assistiren a
diversos actes, entre els quals
cal destacar les ponències "La
introducció a les institucions

europees i el futur d'Europa",
"Els fons estructurals i de 
cohesió a les Illes Balears", "El
Programa Life" i "L'ampliació de
la Unió Europea".

També es varen fer diverses
visites, entre d'altres, a la Dele-
gació de Govern de les Illes
Balears i a l'oficina del Centre
Balears Europa, així com al

Comitè de les Regions. Sobretot
cal assenyalar, però, la visita al
Parlament Europeu.

D'altra banda, cal destacar 
les visites institucionals de 
l'eurodiputat del Partit Popular 
i secretari general del Partit
Popular Europeu, Antonio López
Isturiz, i de l'eurodiputada del
PSOE a les Balears, Teresa Riera,

que estigueren presents en la
jornada de cloenda. 

Tant Riera com Isturiz apro-
fitaren l'ocasió per rebre els
batles i regidors de les Balears
que s'havien desplaçat a Bru-
ssel·les en representació de la
Felib i els explicaren el paper que
desenvoluparan a la institució en
la nova legislatura, entre els anys
2004 i 2009. 



Jornada informativa sobre 
l'acord entre la CBE i la Felib

Valoració positiva de la incorporació de Palma a l'Agenda 21 Local

La Felib també va ser present al Forum de Barcelona 

Imatge de la presentació de la jornada a càrrec de Carlos Delgado La becària de la Felib, Patricia Guasp, en un moment de la presentació

Imatge de la presentació de la jornada a càrrec de Domingo Bonnín i Ventura Blach
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Juan Manel Costa, vicepresident de la Felib, signant el llibre de visites

Es important que els ajuntaments
compleixin el paper de punts
d'informació europea. Aquesta és
la conclusió principal a què va
arribar Fernando de Francisco
Cordero, director del CBE (Centre
Balears Europa), en la jornada
informativa que es va fer el passat
23 d'abril al saló d'actes de la Felib.
Assistiren a aquest acte un gran
nombre de persones i, en la taula
presidencial, hi va ser present
Carlos Delgado, president de la

Felib. I és que l'acord de col·la-
boració entre la CBE i la Felib, que
es va presentar en aquesta jornada
de caire informatiu, és sense cap
dubte la millor cadena de trans-
missió amb el ciutadà, d'entre totes
les possibilitats que Europa pot
aportar a les diferents corporacions
locals. En aquest sentit, cal dir que
el mateix director de la CBE va
indicar que ja s'havien posat en
marxa les visites de la CBE als
diferents consistoris de la geografia

balear, amb la finalitat d'explicar-
los què és la Unió Europea i què pot
oferir amb vista al benefici de cada
ajuntament de la nostra comunitat. 

Una connexió amb Europa
Després de la presentació, va

arribar el torn de la becària de la
Felib en el CBE a Brussel·les,
Patricia Guasp, que va explicar la
tasca que fa a Brussel·les. És una
feina que ha de servir de connexió
entre els ajuntaments de Balears

interessats en algun programa
d'ajudes i de col·laboració que
s'ofereixen des de la Unió Europea.
Per això, Guasp va orientar els
presents sobre els diversos pro-
grames. Així, doncs, és important
diferenciar entre dos tipus d'ajuts:

- Ajuts estructurals. Són estruc-
tures financeres de solidaritat
regional que gestiona l'Estat.

- Ajuts de gestió directa. Són
subvencions que la Unió Europea
dóna directament, en benefici dels
organismes públics o privats.

La jornada informativa es va
tancar amb les intervencions del
gerent del CBE, Francesc Blasco,
que va presentar la iniciativa
comunitària LEADER +, i del tècnic
superior de la CBE, Antoni Reinoso,
que va presentar el programa de
visites a les diferents institucions
europees previst.

Joan Manel Costa, batle de Formentera 
i vicepresident de la Felib, i Joana Alomar,
secretària general de la Federació, visitaren
el Fòrum Universal de les Cultures i la seu de
Ciutats i Governs Locals Units, a Barcelona.
Sense cap dubte, aquesta visita ha suposat
un nou impuls a les noves reflexions sobre el
paper del municipalisme a Espanya. En el
Fòrum es comentà que el fet de tenir més
veu o "més força" -com diu la Federació de

Municipis de Catalunya- permetria millorar
la qualitat dels serveis que s'ofereixen als
ajuntaments i garantir una millor qualitat
de vida per als ciutadans i per a les ciuta-
danes. L'expedició balear que fou present
a Barcelona tornà a les nostres illes força
satisfeta, tant per l'acollida que va rebre
com per les conclusions que va poder
extreure de la visita al Fòrum.

Les instal·lacions de la Felib
varen acollir una jornada for-
mativa de l'Agenda 21 Local 
que va estar marcada per l'alt
índex d'acceptació que té
l'Agenda 21, no tan sols en 
l'àmbit balear, sinó també en el
nacional, i fins i tot és superior a
la mitjana europea. La jornada
fou presentada pel director 

insular de Corporació del Consell
de Mallorca, Domingo Bonnín; pel
director general de Qualitat
Ambiental i Litoral de la
Conselleria de Medi Ambient,
Ventura Blach, i per la secretària
general de la Felib, Joana
Alomar. Després, es varen fer les
ponències, entre les quals en
especial destacaren la del tècnic

Gabriel Alemany, del Servei
d'Agendes 21 Locals del Consell
Insular de Mallorca, i la de
Guillermo Chacartegui, de l'Ofi-
cina Agenda 21 Local de la
Conselleria de Medi Ambient.
Tots dos varen recordar que la
incorporació de les agendes 21
locals a Mallorca a través del
Consell va començar al final 
del 2001, quan es varen iniciar els
contactes amb ajuntaments i 
mancomunitats, i ha tingut una
gran acceptació. De fet, els 
resultats d'aquests treballs ja
s'han reflectit en les manco-
munitats des Raiguer i des Pla.

Així mateix, el ponent Gabriel
Alemany va recordar que al final
del 2003 es varen concedir una
sèrie de partides pressupostàries
en forma de subvencions per a
altres municipis, amb la qual
cosa està previst que es realitzin
diverses convocatòries de sub-
vencions per als que hi estiguin

interessats.  D'altra banda, en la
ponència de Guillermo Chacar-
tegui es varen especificar les 
corbes de creixement dels ajun-
taments que s'han afegit a la
Carta d'Aalborg i les perspectives
de futur com a via de finan-
çament, de competitivitat i de
valoració dels índexs de qualitat,
amb lemes com el de distintiu
europeu. I tot això, amb la fina-
litat d'aconseguir fons europeus.
Posteriorment, quant a l'apartat
"Aplicació de l'Agenda 21 Local",
es varen presentar dues expo-
sicions puntuals: l'una, relativa a
un municipi turístic (Sant Llorenç
des Cardassar), amb el testimoni
del batle, Mateu Puigrós, mentre
que en l'altra es va explicar el cas
d'una agrupació de municipis (la
Mancomunitat des Raiguer) i va
ser a càrrec de Martí Llobera
O'Brien, del GaaT (Gabinet d'Anà-
lisi Ambiental i Territorial).



Les magnífiques instal·lacions
del Consell de Menorca foren
testimoni de l'esperit constructiu
que vol tenir la Felib dins aquesta
nova etapa. 

Carlos Delgado, president de la
Felib, deixà ben clares en tot
moment les seves idees sobre el
moment actual que viuen la Felib
(Federació d'Entitats Locals de
les Illes Balears) i l'Amib
(Associació de Municipis de les
Illes Balears): "El nostre esperit
és constructiu quant al tema de
la unificació de la Felib i l'Amib,
deixant de banda les diferències

que hi pugui haver entre els
secretaris generals dels diferents
partits polítics en qüestió."

Un altre punt que s'ha de 
destacar és que s'aprovà la
sol·licitud d'alta de l'Ajuntament
de Muro per passar a estar 
integrat dins la Felib. Es va donar
el vistiplau a aquest assumpte 
i, per tant, Muro va rebre la 
benvinguda com a nou membre
de la Felib.

També es va presentar el 
conveni de col·laboració de la

Federació amb el Col·legi de
Secretaris, Interventors i Treso-
rers de les Illes Balears per tal de
renovar i d'ampliar els formularis
que cada ajuntament ha de tenir.

Visita de cortesia al Consell
Aprofitant l'avinentesa que els

membres del Consell Executiu
varen visitar la seu del Consell de
Menorca, la consellera i vice-
presidenta de la Felib, Àngela
Caules, convidà tots els presents
a fer una visita de reconeixement
a les modernes instal·lacions del
Consell, a Maó.

També actuà com a mestra de
cerimònies la presidenta del
Consell de Menorca, Joana Bar-
celó, que en tot moment oferí la
benvinguda i l'hospitalitat a tota
l'expedició present a Maó.

Moment de la reunió que es va fer en una de les sales habilitades pel Consell de Menorca

El Consell Executiu reunit a Maó deixa ben
clar l'esperit constructiu de la Felib

Les instal·lacions del Consell de Menorca foren testimoni de la inclusió de
Muro dins la Federació

Fotografia de totes les persones presents en el Consell Executiu, amb la presidenta del Consell de Menorca, Joana Barceló

Cada partit tindrà veu i vot a la Comissió que elaborarà l'esborrany
sobre la Llei de règim local a les Balears

Un moment de la Comissió Permanent que es va fer a la sala de juntes
de la Felib

Carlos Delgado i Nicolau Conti es donen la mà després de signar el conveni
entre la Felib i el Col.legi de Secretaris, Interventors i Tresorers de Balears

La Comissió Permanent de la
Felib, en la darrera reunió, va
acordar que cada partit polític
hauria d'aportar un representant
a la Comissió que es crearà amb
l'objectiu d'elaborar un esbo-
rrany sobre la Llei de règim local
de les Illes Balears per tal que es
tingui en compte l'opinió dels
ajuntaments.

La mateixa Felib està molt
interessada que una persona de
cada partit polític s'ofereixi a 
treballar en aquest tema i que
s'hi comprometi. Durant la reunió
que es va fer a la sala de juntes
de la Federació es determinà que
el nombre màxim de membres
que formin part de la Comissió ha
d'oscil·lar entre set i deu.

Conveni entre la Felib 
i el Col·legi de Secretaris

D'altra banda, la secretària de
la Felib, Joana Alomar, va infor-

mar les persones que hi eren
presents del conveni que han
subscrit el president de la Felib,
Carlos Delgado, i el representant
del Col·legi de Secretaris, Inter-
ventors i Tresorers de Balears,
Nicolau Conti, i va explicar que
l'objectiu d'aquest conveni és
actualitzar i ampliar els formu-
laris d'expedients d'ús habitual
en matèries relacionades amb

l'Administració local, que el
Col·legi ja va redactar per a la
Felib l'any 1999. D'aquesta ma-
nera, la Felib i el Col·legi de
Secretaris reprenen i actualitzen
la tasca que ja varen començar fa
uns anys, obra col·lectiva que han
redactat funcionaris de l'Admi-
nistració local amb habilitació de
caràcter nacional. El manual es
divideix en sis blocs temàtics, que

tracten d'exhaurir tota la proble-
màtica que presenten els expe-
dients que normalment es tramiten
dins una corporació local. La
durada d'aquest compromís, en
principi, arriba fins al dia 1 de
març del 2008 i, durant aquest
temps, el Col·legi s'encarregarà
d'actualitzar i d'ampliar aquests
formularis, mentre que la Felib
es responsabilitzarà de publicarlos.



Questionaris Membres Consell
Executiu Felib 2003-2007

AJUNTAMENT DE PUIGPUNYENT
Nombre d'habitants: 1.477 (informació: INE 2003) 
Situació geogràfica: Puigpunyent és un municipi de l'illa de Mallorca d'uns 40,9 quilòmetres
quadrats, situat en plena serra de Tramuntana i a una distància de Palma d'uns 14 quilòmetres.
Pàgina web: www.ajpuigpunyent.net
Telèfons de contacte: 971 614 455 / 971 614 401 (fax)

- Què pensau de la tasca que du a terme

la FELIB en aquesta nova etapa?

- Crec que encara és un poc prest per fer-
ne valoracions, però crec que els esforços
haurien d'anar encaminats a aconseguir
que tots els municipis en formin part.
- Quin resum ens podeu fer dels primers

mesos d'aquesta legislatura al capdavant

de l'Ajuntament?

- He de dir que els primers mesos han

estat fructífers, ja que els projectes més
ambiciosos comencen a donar resultats,
com és el de la dotació d'aigua potable 
i clavegueram a Galilea i la construcció
d'una escola nova a Puigpunyent.
- Quins temes voldríeu que es tractassin

a la Federació?

- Especialment el tema del finançament
de les hisendes locals, sobretot dels
municipis petits.

Joan Ferrà i Martorell  - batle de Puigpunyent
Nascut a Palma fa 43 anys, és mestre d'educació primària i pertany al PSIB-PSOE. Abans de ser batle, ha estat 4 anys regidor 
de Cultura i Educació. Des del mes de juny del 2003 ocupa la batlia de la localitat de Puigpunyent.

AJUNTAMENT DE ESPORLES
Nombre d'habitants: 4.322 (informació: INE 2003)  
Situació geogràfica: El municipi està situat al sector occidental de l'illa i ocupa part del vessant
meridional de la serra de Tramuntana, entre els termes de Valldemossa, Palma, Banyalbufar 
i Puigpunyent. S'estén al llarg d'una superfície de 35,73 quilòmetres quadrats. Té una densitat
de població de 122,36 habitants per quilòmetre quadrat. 
Pàgina web: www2.ajesporles.net - Telèfons de contacte: 971 369 800 / 971 354 586 (fax)

- Què pensau de la tasca que du a terme

la FELIB en aquesta nova etapa?

- La tasca de la FELIB en aquesta nova
etapa és bona, ja que disposam de molta
més informació, que ens facilita accedir 
a cursos de formació, estar al corrent de
possibles subvencions, de tots els nivells,
tant autonòmics com europeus.
- Quin resum ens podeu fer dels primers

mesos d'aquesta legislatura al capdavant

de l'Ajuntament?

-  El resum dels pocs mesos d'aquesta
legislatura deixa ben clar que el nostre 
treball va encaminat -si és possible, amb 
el màxim consens amb la resta de grups

polítics- a programar actuacions com ara
l'Institut Comarcal d'ESO, amb el Govern
Balear, que esperam posar en funcionament
el curs 2005-2006.
- Quins temes voldríeu que es tractassin

a la Federació?

- Creiem que són importants tots els temes
institucionals, així com la ja tan esmentada
segona descentralització de poders fins 
als ajuntaments, ja que veiem que els 
ciutadans, amb tot el dret, cada dia més
vénen a fer-nos saber els suggeriments 
o els problemes que veuen, i moltes 
vegades no són de competència municipal.

Jaume Pou i Reynés  - batle de Esporles
Nascut a Mancor de la Vall fa 55 anys, pertany al PP. Abans de ser batle, va ser 5 anys regidor del consistori esporlerí. És batle 
des de l'any 1996.


